
PAPIRNICA VEVČE

Odpraviti vzroke za neuspešno
poslovanje

Minili so časi, ko smo kot dosežke naštevali rast produktivnosti,
večji izvoz, gradnjo novih poslopij in podobno, prenehali smo se
čuditi tudi nad izgubami, saj so postale vsakdanji pojav. V Papiraici
Vevče, eni največjih delovnih organizacij v naši občini, saj šteje 1200
zaposlenih, bodo ob zaključnem računu zabeležili okoli 30 milijard
dinarjev izgube. Ta številka jih bo uvrstila na spisek največjih
zgubarjev za leto 1988 v naši republiki. Ta podatek pravzaprav ni
preienetljiv, saj je bilo v lanskem letu veliko povedanega in zapisa-
nega o težavah te tovarne, predvsem v zvezi s prevelikim številom
zaposlenih delavcev.

Novi direktor Papirnice Vevče,
diplomirani ekonomist Branko
Paš, ki je prevzel krmilo podjetja
oktobra lani, si je o tovarni že
utegnil ustvariti podobo. »Naloga
direktorja je,« pravi, »da odpravi
notranje vzroke za neuspešno po-
slovanje in usposobi podjetje za
reagiranje na zunanje vzroke.«
Zunanji vzroki, med katerimi
vsekakor kaže omeniti neustrezne
ukrepe ZIS iz novembra 1987, in
pa uvozne carine ter takse, ki jih
morajo plačevati tudi za celulozo,
ki jo »uvažajo« iz svoje tovarne
v Avstriji, so skupaj z nekaterimi
notranjimi razlogi, med njimi je
najpomembnejša nova investicija,
povzročili težave, ki so se v vsej
svoji razsežnosii pokazale v lan-
skem letu.

Investicija, gre za premazni
stroj, ki naj bi omogočila izdelavo
visoko kakovostnih papirjev, je
bila opravijena s tujim kreditom;
zaradi neustrezne strukture finan-
ciranja je pobrala vsa dinarska
sredstva Papirnice Vevče, tako da
morajo za tekoče poslovanje naje-
mati draga kratkoročna posojila.
Novi premazni stroj ima tudi še
enkrat večjo zmogljivost, kot pa
so njihove kapacitete za izdelavo
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papirja, obenem pa še niso rešili
vseh problemov tehnološke na-
rave, tako da je stroj za zdaj zase-
den le polovično.

Zato bo eden prvih korakov
v Papirnici Vevče povečanje pro-
izvodnje osnovnega papirja in
s tem uskladitev količin med po-
sameznimi deli proizvodnega pro-
cesa. Tega pa papirničarji sami ne
zmorejo narediti, saj so naložbe
v tej veji industrije izredno drage,
zato vidijo možnosti le v sodelova-
nju s tujimi sovlagatelji in v orga-
niziranju delniške družbe. To pa

ni odvisno le od njih, marveč tudi
od predpisov in od pripravljenosti
tujcev, da denar vložijo v jugoslo-
vansko podjetje. Interesenti so,
vendar kaže, da se bodo stežka
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odločili; mislijo sicer, da je proiz-
vodnja papirnice Vevče zanimiva,
saj prodaja papirjev na svetovnem
trgu raste, vendar se jim vlaganja
v Jugoslavijo ne zdijo dovolj
varna.

Ker njihov papir na tujih trgih
ni konkurenčen, saj so stroški iz-
delave previsoki, so že lani pričeli
zmanjševati izvoz. »To bomo po-
čeli vse do takrat, dokler izvoz
dohodkovno ne bo zanimiv,« je
povedal direktor Branko Paš. Pa-
pirnica Vevče izvaža kar v 40 dr-
žav na svetu in na tujem trgu
prodajo kar polovico vse svoje
proizvodnje, saj so njihove zmog-
ljivosti za domači trg prevelike.
Letos načrtujejo 32,5 milijonov
dolarjev izvoza, kar je približno
toliko kot lani.

Za sanacijo izgube se v Papir-
nici Vevče že pogovarjajo z Ljub-
ljansko banko, ki je obenem tudi
njihov glavni upnik; odložili naj
bi jim plačilo glavnice v letošnjem
letu in kratkoročne kredite preo-
blikovali v dolgoročne. Priprav-
ljajo pa tudi sanacijski program,

ki ga bodo sestavljali trije deli;
prvi njegov del, ki ga sami imenu-
jejo ukrepi za preživetje, predvi-
deva, da bodo ob koncu letoš-
njega leta brez izgub; druga dva
dela bosta usmerjena dolgoročno.
Pri izdelavi sanacijskega pro-
grama, raziskavi tujega trga in no-
tranji reorganizaciji jim pomagajo
tudi za to specializirana podjetja.

Zmanjšanje števila zaposlenih
od 1400 na 1200 v lanskem letu je
bil le eden od ukrepov, ki naj bi
pripomogli k boljšemu poslova-
nju. Od 156 delavcev, kolikor jih

je bilo takrat preveč, jih je 40 še
vedno doma in prejemajo osebni
dohodek, občasno tudi delajo
v tovarni, drugi pa so si našii
zaposlitev drugje ali so se upoko-
jili. Vendar je težava v tetn, da je
delavcev hkrati preveč in pre-
malo. Predvsem primanjkuje
v Papirnici Vevče diplomiranih
ekonomistov, pravnikov in elek-
troinženirjev, to je sposobnih in
ustvarjalnih Ijudi, brez katerih
tudi najbolj sodobna tovarna ne
more biti uspešna.
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